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2044 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه

کمهمیکنیم مدیرانساترارامحا
ســتاد امر به معروف و نهی از منکر از فیلیمو به دلیل 
برخــی از ســکانس های ســریال »تاســیان« شــکایت کرد . 
حجت الاســام یاســر خلیلــی، مدیرکل حقوقی ســتاد امر 
بــه معــروف و نهــی از منکــر کشــور از شــکایت ایــن ســتاد 
خبــر داده و گفت: ســتاد امــر به معروف از مدیران ســاترا 
و عوامــل پلتفــرم فیلیمــو به خاطــر برخی ســکانس های 
این ســریال شکایت کرده اســت. متاسفانه مدیران ساترا 
بــه فیلمــی اجازه پخــش داده اند که به صورت مشــخص 
موضوع حیا و عفت در جامعه هدف قرار داده اســت. در 
ســریالی به نام تاســیان به رقص مختلط و بوســه و بغل و 

بدون پوشش بودن نمایش داده شده است. 

دیدگاهضرغامیدربارهشیرینی!
اینکــه کســی در مســئولیت یک حــرف بزنــد و وقتی از 
جایگاه مدیریتی فاصله گرفت، حرف دیگر بزند، در کشور 
ما کم کم به یک سنت حسنه تبدیل می شود. به همین 
قیاس عزت ا... ضرغامی اظهار کرده اســت: ما شیرینی ها 
را در شیشــه می گذاریم و در آن را آنقدر محکم می بندیم 
که مردم نمی توانند از آنها استفاده کنند. امروز ما شادی 
را از مردم گرفته ایم؛ زیرا افرادی مانند ضرغامی در برخی 
مواقع می گویند اســام در خطر اســت اما اسام زمانی در 
خطر می افتد که شما به نام امر به معروف و نهی از منکر 

مردم را نسبت به دین بدبین کنید. 

رفعبدهیباجیبمردم!
بــه نظــر می رســد تــا زمانی کــه بــازار خــودرو در کشــور 
مــردم  جیــب  روی  خودروســازها  باشــد،  رقابتــی  غیــر 
حســاب می کننــد و زیان های وارد شــده را از جیب مردم 
گفتــه اســت:  می پردازنــد. دبیــر انجمــن قطعــه ســازان 
700 هــزار میلیــارد بدهــی و زیــان خودروســازها از جیــب 
مــردم پرداخــت می شــود. آرش محبی نــژاد تصریــح کرد: 
خودروســازان ۴۵0 همت بدهی جــاری و ۲۵0 همت زیان 
انباشــته دارند. همچنین طی این چند ســال ۵00 همت 
سوبســید ســیاه از شــکاف قیمت کارخانه و بــازار خودرو 

بین واسطه ها توزیع شده است. 

اینجاکرهشمالینیست
داستان مواجهه ایران با آمریکا دیگر تمام شده است. 
نظام موضع رســمی اتخاذ کرده و تا زمانی که این موضع 
تغییر نکند، کســی خاف آن رفتار نخواهد کرد. ویدئویی 
از رسایی منتشر شده که در این باره اظهار نظر می کند. 
کنش برانگیز شــده اســت. یک  نــوع اظهــارات رســایی وا
حقوقــدان نوشــت: رســایی چــه کاره مملکــت اســت کــه 
کارشناسان، صاحب نظران را بی شرف می خواند؟ کامبیز 
کید کرده اند  مهدیزاده نوشته است: رهبر انقاب بارها تا
نظر کارشناســی کــه مخالف نظر بنده باشــد، مخالفت با 
ولایت نیســت. اینجا  کره شــمالی نیست، اینجا جمهوری 
اســامی ایــران اســت. شــما وکیل مردم هســتید نــه ولی 

مردم... نه؟ مگر دوران پهلوی است که خفقان باشد!

 
دریچـــــه

»نرگــس آبیــار« با انتشــار نامه ای سرگشــاده بــه »رائد فریــدزاده« رئیس 
سازمان سینمایی از شورای پروانه نمایش استعفاء داد.

متــنِ زیر نامــه ی سرگشــاده ی این فیلمســاز-فیلمنامه نویسِ بــه رائد 
فریدزاده رئیسِ سازمان سینمایی بدین شرح است:

»با سام و احترام
اینجانــب نرگــس آبیــار بــا پذیرش عضویــت در شــورای پروانــه نمایش، 
امیدوار بودم که روزنه ای برای گشــایش در فضای فرهنگی و هنری کشــور 
ایجاد شود. باور داشتم که می توان در مسیر تعامل، اصاح و بهبود شرایط، 
نقشی مؤثر ایفا کرد و گامی در راستای سیاست زدایی از فرهنگ برای ایران 
برداشت؛ اما امروز، پس از دوره ای کوتاه فعالیت، به این نتیجه رسیده ام که 
موانع موجود بر سر راه نمایش و تولید آثار سینمایی همچنان پابرجاست 
گران مستقل و خاق دیده  و اراده ای جدی برای تغییر و حمایت از سینما

نمی شود.
افزون بر این، به دلیل مشغله های کاری فراوان و حرفه ای، دیگر فرصتی 
برای پیگیری مستمر بی حاصل مسائل سینمایی ندارم و انگیزه ای برای 

کــران فیلم هــا در ایــن چارچــوب محدودکننــده  چالــش و مبــارزه جهــت ا
باقــی نمانــده اســت. بــا توجــه بــه اینکــه فرهنــگ و هنــر همچنــان گرفتار 
سیاست گذاری های محدودکننده است و امکان تأثیرگذاری واقعی در این 

چارچوب برای اینجانب فراهم نیست، بدین وسیله استعفای خود را از 
عضویت در شورای پروانه نمایش اعام می دارم.

امیدوارم که در آینده، سینمای ایران بتواند با آزادی بیشتر و نگاه 
حمایتگرانه تر، به رشــد و شکوفایی واقعی دست یابد. از همراهی 

تمامــی همکاران و زحمات ایشــان در این مدت سپاســگزارم و 
برایشان آرزوی موفقیت دارم.

با احترام
نرگس آبیار«

نرگس آبیار پیش از این به مدیرانِ سازمانِ سینمایی 
کران نشدنِ فیلم »قاتل  هشدار داده بود که در صورتِ ا
و وحشی« در جشــنواره، از عضویت در »شورای پروانه 

نمایش« استعفا می دهد.

شورایپروانهنمایش از استعفاینرگسآبیار

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند بارشسنگینبرفوحکایتگیرافتادنخودروهادرمسیر.جادهقدیمتاکستان-زنجان

گرافیک: زهرا قرایی    اینفوگرافیک

 

مدیرعامل کانون:  

باتعددزنگهامخالفم
کــودکان و نوجوانان  مدیرعامــل کانون پــرورش فکــری 
دربــاره زنگ قصه گویی در مــدارس گفت: به عنوان معاون 
وزیــر آمــوزش و پرورش با تعدد زنگ ها مخالفم و به عنوان 

مدیرعامل کانون این زنگ را نخواهم زد. 
نشست خبری بیست و ششمین جشنواره بین المللی 
قصه گویــی، سه شــنبه، ۲۳بهمــن در محل کانــون پرورش 

فکری کودکان و نوجوانان برگزار شد. 
حامــد عامتی، مدیرعامــل کانون در ســخنانی در این 
نشست با اشاره به جشنواره فیلم فجر، گفت: فیلم کانون 
پــرورش فکــری، »زیبــا صدایــم کــن« )بــه کارگردانی رســول 
صدرعاملی( بهترین فیلم جشنواره فیلم فجر شناخته شد 
و بــرای اولیــن بار در تاریخ کانون اســت که فیلــم کانون به 
عنوان بهترین فیلم جشــنواره فجر انتخاب می شــود. این 
موفقیــت، موفقیــت آموزش و پــرورش و موفقیــت تعلیم و 

تربیت است و تشکر می کنم. 
او ســپس بــا ابراز خرســندی از اینکه بیست وششــمین 
جشــنواره قصه گویــی به ایســتگاه پایانی نزدیک می شــود، 
گفت: این دوره موفقیت هایی هم داشته است. جشنواره 
قصه گویــی، بزرگ تریــن آییــن قصه گویــی در جهــان اســت 
که به نام جمهوری اســامی ثبت شــده اســت. قصه گویی 
کــه آورده هایــش در  یــک اقــدام پیشــگام فرهنگــی اســت 
عرصه هــای دیگــر ظهــور و بــروز پیــدا می کند؛ مثــا همین 
فیلــم »زیبــا صدایم کن« که اقتبــاس از رمانی با همین نام 

)از فرهاد حسن زاده( است و بن مایه آن قصه است. 
عامتــی خاطرنشــان کرد: قصه گویی یک تفنن نیســت 
بلکــه رویکــرد عمیــق فرهنگــی در تبدیــل محتــوا بــه پیام 
اســت با پیوســتگی هنــری و بــدون زوایــد محتوایــی. این 
پیوســتگی باعــث ایجاد تمرکــز و جلب حواس در راســتای 
انتقــال پیام و مانایــی و ماندگاری پیام می شــود. او افزود: 
قصه قدرتمندترین ابزار برای ســاماندهی اطاعات است. 
قصه به راحتی و ســادگی در دســترس اســت و نیاز نیســت 
مــردم انــرژی بســوزانند، در واقــع قصه وســیله فهم اســت 
و هــدف عالــی بــرای مــا تعییــن می کنــد و برنامــه عبــور از 
مشــکات را در اختیــار ما می گــذارد.  عامتی خاطرنشــان 
کرد: قصه  روایت های تصادفی را جمع می کند و آن ها را به 
یــک گوهر تبدیــل می کند و در اختیار مــردم قرار می دهد. 
هنر قصه گو نظم دهی به اطاعات از هم گسیخته است تا 
مخاطب را جذب کند.  او یادآور شد: قصه گو باید این توان 
را داشته باشد که مشکات درونی و بیرونی مخاطب خود 
گر این اتفاق  را بشناسد و بر اساس آن قصه را روایت کند. ا
نیفتد قصه ما بی حال می شود و دردی را درمان نمی کند.  
مدیرعامل کانون با بیان اینکه جشــنواره به ربع قرن خود 
رســیده است، گفت: این درحالی اســت که جشنواره های 
فرهنگــی معمــولا بــه هر دلیــل عمــر طولانــی ای ندارند اما 
جشــنواره قصه گویــی این طــور نیســت و بــا وجــود فــراز و 
نشــیب به کار خود ادامه داده اســت. جشنواره قصه گویی 
از مرحلــه زایــش گذشــته و وارد مرحلــه تأثیرگــذاری در امــر 

قصه گویی شده است. 
 او در ادامــه بــر افزایــش ضریــب رســانه ای قصه گویــی 
گفــت: نهادینه ســازی قصــه در خانواده هــا،  کــرد و  کیــد  تأ
در  مــا  اصلــی  رویکــرد  مردمی ســازی  و  عمومی ســازی 
قصه گویی است. عامتی در ادامه گفت: قصه و قصه گویی 
باید در خدمت تعلیم و تربیت قرار گیرد و قصه ابزار تربیتی 
باشــد. به دنبال این هستیم قصه گویی به بسته آموزش و 
پرورش اضافه شــود و ســرفصل های درسی با قصه تکمیل 
شــود.  او یادآور شــد: قصه مناســبتی را به جشنواره اضافه 
گرفتــه و قــرار اســت در  کارمــان قــرار  کرده ایــم و در دســتور 
مناسبت های مختلف، قصه گوها را به جاهایی بفرستم تا 

برای بچه هایی که دسترسی ندارند، قصه بگویند. 
عامتــی گفت: جایزه جهانی قصه گویی را به جشــنواره 
و  داشــتیم  را  قصه گویــی  ملــی  ثبــت  کرده ایــم.  اضافــه 
می خواهیم استانداردهای جهانی جشنواره را ارتقا دهیم 
تــا آن را ثبــت جهانی کنیم. امســال بخش جهانــی به ایثار 
و مقاومــت اختصاص یافته و جایــزه جهانی قصه گویی به 

ایثار و مقاومت تعلق خواهد گرفت. 
او در ادامه گفت: ما می خواســتیم قصه گوها به ســمت 
قصــه  موضوعــی برونــد و در ایــن زمینه رشــد قابل توجهی 
بــوده و معنایــش این اســت که پنج شــش موضــوع اضافه 

کرده ایم و ۱۳ بخش را در جشنواره داریم. 
کید کرد: اولویت مــا در قصه گویی  مدیرعامــل کانــون تأ

محتوای قصه گویی است نه شکل آن. 
او به بخش های مختلف قصه گویی اشــاره کرد و گفت: 
قصه گویــی محیطی از بخش های جدید جشــنواره اســت 
تبدیــل  اجتماعــی  کنشــگر  بــه  را  قصه گــو  می خواهیــم  و 
کنیــم، چیزی شــبیه تئاتر خیابانی. قصه هــای منظوم هم 
بــرای اولیــن بار اضافه شــده و قصه گویی علمی هم بخش 
جدیــد جشــنواره اســت کــه ایــن دریچــه جدیــد بــه رشــد 
علمــی جامعه منجر می شــود.  به گفته عامتی، ۲۵ کشــور 
در ایــن دوره جشــنواره شــرکت کرده انــد و حــدود ۳۴ هزار 
قصــه به دبیرخانه رســیده اســت و هیــأت داوری ۶00 قصه 
را مــورد ارزیابــی قــرار داده و ۹۸ قصــه هم بــه مرحله پایانی 
کانــون  کرده انــد.  فرهــاد فــاح، معــاون فرهنگــی  راه پیــدا 
کــودکان و نوجوانــان نیــز بــا بیــان اینکــه  پــرورش فکــری 
معمــولا در جشــنواره های دیگــر فراخــوان داده می شــود، 
گفت: در جشــنواره کانــون فرآیند طولانی مدت و برای یک 
ســال اســت. قبل از برگزاری بخش استانی جشــنواره، ۵00 
کارگاه آموزشــی برگزار کردیم. امســال ۳۴ هزار شرکت کننده 
داشــتیم، در بخــش اســتانی ۱00 هــزار نفــر در جشــنواره 
قصه شــنیده بودند که نشــان از ظرفیت قصه گویی دارد و 

امیدواریم بتوانیم از این ظرفیت استفاده کنیم. 
او بــا بیــان اینکــه در بخــش ملــی و بین المللــی توســعه 
خوبــی پیدا کرده ایم، گفت: امســال بــرای اولین بار بخش 
ایثــار مقاومــت را داریم. قصه های علمی ظرفیت بســیاری 
دارنــد و امیدواریــم بچه هــا از طریق قصه با دســتاوردهای 

علمی آشنا شوند و روایت پیشرفت شکل بگیرد. 

جشنـــــــــواره

مجــری برنامه هــای رادیــو تهــران و رادیــو نمایــش بیان 
کــرد که تاش شــده اســت در هر یــک از برنامه هــا با نگاهی 

متفاوت به جشنواره فیلم فجر بپردازد. 
محمدحســین امیدی مجری رادیو و تلویزیون درباره ۲ 
برنامه ســینمایی که در ایام جشــنواره فیلم فجر اجرایشان 
را بر عهده داشــت به مهر بیان کــرد: ۲ برنامه رادیویی اجرا 
کــردم که یکی از آنها کاما فضــای متفاوتی حتی برای خود 
مــن داشــت. وی با اشــاره بــه برنامــه »پردیس ملــت« که از 
رادیو تهران پخش می شــود، عنوان کرد: فضای این برنامه 
را بــرای اولیــن بــار تجربــه کردم و بــه نوعــی کار خبرنگاری و 
گزارشگری انجام می دادم. این برنامه تک نفره بود و با تلفن 
همــراه ضبــط می شــود، در طول جشــنواره ســعی می کردم 

گزارشی از فیلم های جشنواره تهیه کنم. 
وی اضافــه کــرد: خیلــی وقت هــا در ســالن ســینما صدا 
ضبــط می کــردم و از حال و هوای ســالن می گفتم و با اهالی 
رســانه و هنرمندان نیز گفت وگو می کــردم. این برنامه کاما 
به شیوه خبرنگاری بود و گفت وگوها را با دوستان رسانه ای 
انجام می دادم. در این برنامه نیم ســاعته تاش می کردیم 
کــه مخاطبــان رادیو تهران را در جریان اخبار جشــنواره قرار 
دهیم. وی با اشاره به ادامه برنامه بعد از جشنواره توضیح 
داد: تهیه کننده این برنامه نیکو یوسفی است که به صورت 
زنده در رادیو تهران هر پنجشــنبه و جمعه پخش می شــود 
و البتــه مجریان دیگــری اجرایش می کننــد و من فقط ویژه 
جشنواره در خدمت عزیزان بودم. این اولین تجربه من به 

این شکل است و بسیار هم دوستش داشتم. 
امیــدی دربــاره برنامه دیگری که در جشــنواره اجرا کرد، 
گرام« رادیو نمایش را اجرا کردم  یادآور شــد: برنامه »سینما
کــه یــک مجلــه رادیویــی مختــص جشــنواره فجــر بــود کــه 
بخش های مختلفی داشت. نشست های خبری را پوشش 
دادیــم و بــا هنرمنــدان گفت وگــو داشــتیم. ســعی کرده ایــم 
کــه فقــط به فیلم هــای بلنــد نپردازیــم و فیلم هــای کوتاه را 
گر نمایــش فیلم هــای کوتاه در  هــم پوشــش دهیم. حتــی ا
خانه رســانه نباشــد، چون هنرمندان در اینجا تردد دارند، 
گفت وگوهایــی داشــته باشــیم.  توانســتیم بــا فیلمســازان 
برخــی از آنها گایه داشــتند کــه چرا آثارشــان اینجا نمایش 
داده نمی شــود، شــاید نمایش در خانه جشنواره انگیزه ای 

برایشان ایجاد می شد. 

وی اضافــه کرد: این برنامه زمان بیشــتری داشــت، یک 
برنامه یک ســاعته بود و امیدوارم که شــنیده شــده باشد و 

ادامه پیدا کند. 
ایــن مجری رادیو و تلویزیــون در ادامه درباره فیلم های 
جشــنواره تصریح کرد: فکــر می کنم این جشــنواره بضاعت 
ســینمای مــا نبود و می توانســت خیلی بهتر باشــد. خودم 
انتظار بیشــتری داشــتم و فکــر می کردم با تغییــرات دولت، 
شــاید  یــا  دیــد  خواهیــم  متنوع تــر  جشــنواره ای  احتمــالاً 
کــه در دوره هــای گذشــته حضــور نداشــتند،  فیلمســازانی 
گر بودند،  آثارشــان را ارائــه کنند. اما یا حضور نداشــتند یــا ا
در بخش خارج از مســابقه و به شکل سانس ویژه آثارشان 
دیــده شــد.  وی اضافــه کرد: به نظــر من، این جشــنواره در 
مجمــوع چنگــی به دل نــزد. حتی فیلم »زیبــا صدایم کن« 
ســاخته آقای رسول صدرعاملی که خودم خیلی دوستش 
گرفــت.  داشــتم، خیلــی اغــراق شــده مــورد تحســین قــرار 
درحالی که فکر می کنم بهترین اثر او نبود، هرچند که فیلم 
قابــل احترامــی بود و حتی می توانیم بگوییــم کاری بالاتر از 
متوســط بود.  مجری برنامه »استودیو هشت« یادآور شد: 
البتــه ایــن فیلــم از نظــر مضمــون، موضوع مهمی داشــت، 
کــه بــه آن پرداخته شــده بــود. دوســتان در کانــون پرورش 
فکــری کــودکان و نوجوانــان امســال ۲ فیلــم قابــل احتــرام 
داشتند. فیلم »چشم بادومی« هم موضوع مهمی داشت، 
هرچنــد کــه از نظــر ســاختار و جزئیــات فیلمســازی خیلی 
مطلع نیســتم، اما حســی می توانــم بگویم که می توانســت 
بهتر باشــد. اینها آثاری هستند که قطعاً در برنامه های آتی 
رادیو می توان درباره آنها صحبت کرد. این فیلم ها مســائل 
جامعه شناسانه و روانشناسی دارند و می توان از نظر فنی و 

هنری هم درباره آنها بحث کرد. 
اینقــدر  کــه  جشــنواره ای  کــرد:  بیــان  پایــان  در  وی 
فیلمســازهای جوان در آن حضور دارند، می توانســت بهتر 
باشد. سال گذشته هم این موضوع را دیدیم و گاهی اوقات 
افتخــار کردیــم. امــا بــه نظر مــن، از یــک جایی به بعــد آدم 
می گوید کاش چهار فیلمســاز قدیمی هم حضور داشــتند، 
چون هنوز هم انگار دود از کنده بلند می شود. برخی فیلم 
اولی ها آنقدر درخشــان نبودند. به هر حال جشــنواره فجر 
جایــی اســت کــه انتظــار داریــد بالاترین ســطح هنــری را از 

سینمای ایران ببینید و این اتفاق به نظر من نیفتاد. 

» توضیحی درباره برنامه های رادیو در »فیلم فجر

سعی کردیم به فیلم های کوتاه هم بپردازیم
گـزارش


